

Pagtulon-an 12 – Ang Sirkunsisyon (Pagtuli)

Mahinungdanon kaayo nga atong hatagan ug gibug-aton ang mga butang nga gihatagan ug importansiya diha sa mga Pulong sa Dios ug dili ang mga butang nga dili mahinungdanon sa Pulong sa Dios. Adunay mga iglesia nga nagahimo ug dagkong mga isyo sa mga butang nga dili kanunay gihisgutan o wala sa Biblia. Apan sila napakyas sa paghatag ug husto nga pagtagad sa mga pagtulon-an nga kanunay nga gitudlo sa Kasulatan. Makapahagit nga mahibaloan, pananglitan, ang pulong “bautismo” makaplagan lamang sa desisayes (16) ka higayon sa mga sinulat ni apostol Pablo. Ang pulong “sirkunsisyon” (pagtuli) makita kwarantay uno (41) ka higayon diha sa mga sinulat ni apostol Pablo. Makapatingala, ang “bautismo” gihisgutan uban sa dako nga kadasig, samtang ang “sirkunsisyon” (pagtuli) talagsa ra nga gihisgutan sa daghang mga kasimbahanan. Kon ato pa kining palapdon nga pagtuon lampas pa sa mga sinulat ni Pablo ngadto sa tibuok Biblia, aduna gayud kini dakong kalainan sa paggamit niining maong pulonga. Mahinungdanon kaayo nga atong masabtan unsa ang gitudlo sa Biblia mahitungod sa “sirkunsisyon” (pagtuli).

Ang Mga Saad sa Dios kang Abraham

Sa Genesis 12:1-3, ang Dios mihimo ug pakigsaad ngadto kang Abraham. *“Ug akong buhaton gikan kanimo ang usa ka dako nga nasud, ug ikaw panalangin ko ug himoon ko nga bantugan ang imong ngalan, aron ikaw mahimo nga usa ka panalangin”* (ber. 2). Ang Dios misaad kang Abraham ug usa ka yuta ug usa ka dako nga nasud (Tan-awa usab ang Genesis 13:14-17).

Sa pagpanglabay na sa panahon, si Abraham misugod na sa pagbati sa pagduhaduha kon unsaon sa Dios pagtuman ang Iyang saad nga usa ka dako nga nasud nga mahimo pinaagi kaniya. Kay ato na nga nakita nga si Abraham wala pay mga anak.

Unsaon ba pagkahimo ni Abraham nga amahan sa usa ka dako nga nasud nga wala man siyay anak bisan usa. Sa katapusan, si Abraham nakahunahuna nga ang Dios tingali magaila sa anak sa iyang tinugyanan sa iyang panimalay nga maoy himoong anak sa saad aron ang usa ka nasud mobarug. Apan ang Dios nagasalikway sa maong hunahuna ug gipasaligan sa Dios si Abraham nga ang anak moabot gikan gayud sa iyang kaugalingon nga ginhawaan (Genesis 15:1-4).

Nanglabay pa ang daghang mga katuigan, si Abraham ug si Sarah wala gihapon makabaton ug anak. Ug sila naghimo ug kaugalingon nga plano aron matuman ang saad sa Dios. Sanglit si Sarah wala man gayud manganak, nagsabot sila nga si Abraham mobaton ug anak gikan kang Hagar. Si Hagar, usa ka Ehiptohanon nga katabang ni Abraham sa iyang balay. Si Hagar nanganak ug anak alang kang Abraham, apan ang Dios wala modawat sa bata ingon nga katumanan sa Iyang saad kang Abraham (Genesis 16:1-4).

Katumanan sa Saad

Si Abraham usa naka gatus (100) katuig ang panuigon ug si Sarah nagpanuigon na ug nuybenta (90). *“Ug ang Ginoong Dios mibisita kang Sarah sumala sa Iyang giingon, ug ang Dios nagabuhat ngadto kang Sarah sumala sa Iyang gisulti. Ug si Sarah nanamkon ug nanaganak alang kang Abraham ug anak nga lalaki sa tigulang na nga panuigon, sa panahon nga nagsulti ang Dios kaniya* (Genesis 21:1-2). Ang Roma 4:19 miingon nga ang lawas ni Abraham patay na (dili na mahimo nga makapaanak pa) ug mao man usab ang taguangkan ni Sarah. Imposible na alang sa pangidaron ni Abraham ug ni Sarah ang pagpakabaton pa ug kahigayonan sa pag-atiman ug usa ka bata. Apan mahimo sa Dios ang mga butang nga imposible. Siya mihatag ni Abraham ug ni Sarah ug usa ka anak nga lalaki pinaagi sa milagro nga ang ilang mga lawas makabaton pa ug gahum sa pagpanganak. Ang Dios wala modawat sa mga paningkamot ni Abraham ug ni Sarah sa pagtuman sa Iyang saad pinaagi sa kasagaran nga pagpanamkon.

Ang Dios mihulat pa ug taas nga panahon hangtud nga imposible na para sa tawo nga makahimo pa ug unya gihimo na sa Dios ang pagtuman sa Iyang saad. Ang Dios misalikway sa anak ni Hagar ingon nga maoy katumanan sa Iyang saad tungod kay kining bataa anak sa unod (Galacia 4:23). Gidawat sa Dios ang gipanganak ni Sarah tungod kay kining bataa, gianak pinaagi sa saad – hingpit nga buhat sa Dios (Galacia 4:23).

Ang Ilhanan sa Saad sa Dios

Unsa man ang kalabutan sa “sirkunsisyon” (pagtuli) niining tanan nga nahitabo sa kinabuhi ni Abraham? Sa Genesis 17:9-14, ang Dios nagasulti nga ang sirkunsisyon (pagtuli) mao ang ilhanan sa pakigsaad nga Iyang gisaad ngadto kang Abraham. Ang “sirkunsisyon” mao ang pagputol sa yamis, ang panit sa tumoy sa kinatawo sa lalaki. Ang Dios nagsulti kang Abraham nga ang tanan nga mga batang lalaki kinahanglan “sirkunsidahan” (tulion). Si Abraham nakakat-on nga ang Dios dili modawat sa mga buhat nga tawhanon, apan kadto lamang nga nagagikan pinaagi sa Iyang saad. Ang paghimo sa “sirkunsisyon” (pagtuli), usa ka pagpahinumdom sa mga Judio niining maong kamatuoran. Ang “sirkunsisyon” (pagtuli) nagakahulogan ug kamatayon sa unod – ang yamis giputol ug gilabay ingon nga wala nay hinungdan. Sa samang paagi, ang atong unod (tawhanong paningkamot) walay bili sa atubangan sa Dios. (dili makapahimuot sa Dios). Kinahanglan kita magakinabuhi pinaagi sa pagtoo diha sa mga saad sa Dios.

Ang Atong Sirkunsisyon (Pagtuli)

Sa Daan nga Tugon, ang Israel gisugo sa “pagsirkunsidar” (pagtuli) sa mga bata nga lalaki. Sa atong panahon karon aduna usab kitay “sirkunsisyon” (pagtuli). Ang Biblia nagaingon, *“Diha Kaniya kamo usab nakadawat sa sirkunsisyon nga dili hinimo sa mga kamot, kondili sa sirkunsisyon nga pinaagi kang Cristo sa diha nga nahukasan kamo sa unodnon nga lawas,”* (Colosas 2:11). Kon atong itandi ang Efeso 2:11 sa Colosas 2:11, atong makita nga ang Israel adunay sirkunsisyon (pagtuli) *“diha sa unod pinaagi sa mga kamot”* samtang kita adunay sirkunsisyon (pagtuli) nga *“gihimo dili pinaagi sa mga kamot.”* Ang atong sirkunsisyon usa ka espirituhanon, dili unodnon. Ang atong sirkunsisyon gihimo sa pinaagi sa Espiritu Santo, dili hinimo sa mga kamot sa tawo. Sa atong sirkunsisyon walay pisikal nga unod nga giputol, ang gipatay ang lawas sa sala diha sa unod.

Ang dili luwas nga tawo patay ang iyang espiritu (Efeso 2:1 ug Efeso 4:17-18); gingitngitan ang ilang mga kalag (Roma 1:21 ug Jeremias 17:9); ug usa ka lawas sa sala nga buhi ug kusganon (Roma 6:6 ug Roma 7:18). Ang dili luwas nga kalag nadikit ug nalambigit ngadto sa lawas sa sala, mao nga ang tawo naulipon ngadto sa sala (Roma 6:20). Sa dihang naluwas kita, ang atong espiritu nabag-o pag-usab o nahatagan ug kinabuhi (Tito 3:5) ug ang atong kalag nalamdagan (2Corinto 4:3-6). Ang atong lawas sa sala gisirkunsisyonan (gituli) giputol gikan sa atong mga kalag ug gibutang sa kamatayon. Kini nagapasabot nga kita dili na ulipon sa sala, apan gipahigawas kita aron mangalagad sa Dios.

Hinumdumi Kini

Adunay duha ka mga butang nga kinahanglan atong hinumduman kon makita nato ang pulong “sirkunsisyon” (pagtuli) sa Biblia. Ang unang butang mao nga ang atong lawas sa sala nasirkunsisyonan (natuli) na ug kini gipatay na aron kita dili na maulipon sa sala. Ato kining pagatun-an sa sunod nga pagtulon-an.

Ang ikaduha nga gitudlo sa “sirkunsisyon” (tuli) makita sa Filipos 3:1-9. *“Kay kita mao ang tinuod nga mga may sirkunsisyon, kita nga nagasimba sa Dios diha sa espiritu, ug nagapasigarbo kang Cristo Jesus, ug walay pagsalig sa unod,”* (ber. 3). Si Pablo nagaisip sa tanan niyang mga paningkamot ug nakab-ot nga walay kapuslanan (ber. 8). Wala siyay pagsalig sa iyang kaugalingong pagkamatarung nga iyang nahimo pinaagi sa pagtuman sa kasugoan, apan sa “pagkamatarung nga gikan sa Dios pinaagi sa pagtoo,” (ber. 9). Maingon nga kita naluwas pinaagi sa kamatayon ni Cristo ug dili pinaagi sa atong mga maayong buhat, sa samang paagi, kinahanglan magapadayon kita sa pagsalig sa pagkamatarung ni Cristo dili sa atong mga paningkamot aron kita mahimong maayo.

Mga Pangutana Sa Pagtulon-an 12 – Ang Sirkunsisyon (Pagtuli)

Tinuod o Dili Tinuod

1. Ang atong Baruganan sa Pagtoo ug ang atong mga kalagdaan sa Iglesia maoy magapakita kon unsa ang atong gihatagan ug gibug-aton sa atong pagpanudlo.
2. Human mohatag ang Dios ug saad, dihadiha si Abaham nakabaton dayon ug anak.
3. Ang bautismo sa tubig mao ang ilhanan sa saad sa Dios kang Abraham.
4. Ang espiritu sa dili luwas nga tawo patay.

Pili-pili

5. Ang pulong “sirkunsisyon” diha sa Biblia:
 - a. Dili kaayo mahinungdanon.
 - b. Makaplagan lamang sa Daang Tugon
 - c. Usa ka maot nga pagkahubad.
 - d. Magapahinumdom kanato sa mahinungdanon nga mga kamatuoran mahitungod sa atong kinabuhing espirituhanon.
6. Sa Genesis 12:1-3, ang Dios nagahimo ug pakigsaad kang Abraham ug:
 - a. Misaad nga si Cristo magapakamatay sa atong mga sala
 - b. Misaad ug usa ka yuta ug usa ka dakong nasud
 - c. Nagpasidaan kang Abraham nga siya tunglohon kon dili siya magatuman
 - d. Napakyas sa pagtuman sa Iyang mga saad
7. Sa dihang nag-idad na ug usa ka gats ka tuig si Abraham ug si Sarah noybenta (90) na:
 - a. Si Abraham mipahawa sa iyang kaugalingong nasud
 - b. Si Sarah nanganak ug usa ka bata nga lalaki
 - c. Si Abraham mibulag kang Lot
 - d. Si Abraham nakig-away sa daghang mga hari

Isulat ang Tubag sa Blangko

8. Sa Daang Tugon, ang Israel gisugo sa Dios sa _____ sa tanang mga batang lalaki.
9. Sa dihang namatarung na kita pinaagi sa pagtoo, ang atong espiritu _____.
10. Ang sirkunsisyon (pagtuli) nagatudlo kanato sa dili pagsalig sa _____.

Dugang nga Pagtuon

Colosas 1:13 Efeso 2:9; Tito 2:14; Efeso 2:4; Efeso 2:6; Colosas 3:10; Filipos 2:13; Efeso 1:3